
Praha, 1. května 1970
Vážená paní doktorko,
vážený pane profesore,
opravdu se k Vám nelze dovolat; psaní jsem musel odložit až na dnešek z důvodů, 
které ještě uvedu. Prosím o prominutí. Před nedlouhým časem dosazený nový 
šéfredaktor deníku Mladá fronta, pověřený také ideologickým dohledem nad 
nakladatelstvím, rozhodl, že další svazky Vah nesmějí už vyjít. Po delší diskusi
povolil ještě Whiteheada, ale tím to končí (Whitehead byl už svázán a naprosto 
připraven k expedici). Nevyjde Heidegger, Fink ani Scheler, kteří už jsou ve 
stránkách; tím méně padají v úvahu další svazky, které ještě nejsou ani tak 
daleko. Patočka leží zapečetěn ve skladech a nebude se prodávat. Ekonomické 
zřetele nerozhodují. Jediná věc, kterou bylo možno podniknout, byla podniknuta: 
je v chodu jednání o převedení některých svazků do jiných nakladatelství, 
zejména je na dobré cestě dohoda s Vyšehradem, který převezme předně křesťanské 
nebo křesťanství blízké autory a možná ještě některé další. V samotné Mladé 
frontě není možnost žádná (samozřejmě nejde v první řadě o zrušení edice, nýbrž 
o zrušení titulů). Nelze dokonce zatím vyloučit ani to, že edice bude 
kontinuovat, ale s jinou ediční radou a s naprosto jinými tituly. Už Whitehead 
(který vyjde co nevidět jako poslední plánovaný titul) nebude mít vzadu uvedena 
jména dosavadních editorů (vadí hlavně Kosík a Patočka). Řada nakladatelství je 
ve stejné nebo podobné situaci, což věc značně komplikuje, jak jistě chápete. 
Kromě toho jsou přede dveřmi některé větší akce proti Filosofickému ústavu 
(dnes: filosofické sekci Ústavu pro filosofii a sociologii ČSAV) a filosofům 
vůbec. Považuji proto za nejvýš pravděpodobné, že i v případě úspěšného jednání 
o převedení některých titulů bude vposledu vše zmařeno zase nějakým zásahem 
shora.
Velmi nepříznivá situace je také ve Filosofickém časopise; recenze Vaší anglické
knihy nepřichází vůbec v úvahu. Nadto je dosavadní ediční rada (redakce) 
postavena také před nadcházející útok. Při reorganizaci našeho ústavu jsem zatím
nebyl postižen, ale vzhledem k situaci, jak se rozvíjí, nepovažuji za 
pravděpodobné, že bych tam obstál i v budoucnosti. Proto jsem přijal výzvu prof.
Hellera z Komenského fakulty, abych předložil habilitační práci. To mne v 
poslední době velmi zaměstnalo, i když jsem vše musel dělat zcela narychlo. Šlo 
by o jakousi externí docenturu v oboru filosofie. Nejnověji se však ukazuje, že 
ani to asi nebude možné, už jen pro obavy a nechuť k takovému podniku ze strany 
vedení fakulty (proděkana a děkana). Ve Filosofickém ústavu by to naopak zřejmě 
uvítali, ale nemají na to ovšem ten pravý vliv. Nicméně tento týden práci 
předkládám. Při jejím dokončování jsem prostě nenalezl možnost, jak Vám napsat 
dříve; omluvte mne laskavě. 
V nejbližších týdnech (možná měsících) se ukáže, zda dnešní vývoj bude 
postupovat dál či nikoli; dnes je situace velmi nepřehledná a mnoho 
nakladatelských vedoucích pracovníků nemá chuť brát na sebe riziko. Nastane-li 
alespoň relativní uklidnění, považuji za naprosto pravděpodobné, že se i 
nakladatelská praxe vrátí k samozřejmostem, jednou už prosazeným. Návrat k 
nesmyslným poměrům let padesátých není organicky možný – alespoň tak soudím. 
Nelze ovšem vyloučit cestu neorganickou. Zatím nezbývá než pozorovat a čekat.
Lituji, že jsem Vám musel podat zprávy tak nepříznivé.
Upřímně Vás oba zdravím a vyřizuji také pozdrav od své ženy.
Váš


